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»ایران« از آغاز فرایند صادرات 
مرغ به سایر کشورها گزارش 

می  دهد

 »ایران« با استناد به بررسی 
صورت های مالی گزارش می دهد

انتظار می رود ارزش بازار جهانی 
کشاورزی هوشمند تا سال 2026 به 

20 میلیارد دلار برسد

اخذ مجوز 5 هزار 
تن صادرات ماهانه 

مرغ 

 سودسازی 
صنعت زغال سنگ 

در گرداب 
هزینه های سربار

امنیت غذایی 
جهان زیر تیغ 

هکرها
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در سال های تحریم صادرات به عمان 9 برابر شد
عضو هیأت رئیسه اتاق مشترک ایران و عمان در گفت وگو با »ایران« :

سید محمد ابراهیم علوی که در دو دوره سه ساله در قامت عضو هیأت رئیسه و خزانه دار مشترک ایران و عمان 
مسئولیت داشت، بهترین گزینه بود برای آنکه از آخرین مناسبات تجاری دو کشور مطلع شویم. او از فرصت های 

تجاری با عمان بویژه در شرایط تحریم های شدید 10 سال اخیر گفت که به میزان 9 برابر افزایش یافته است. اتفاقی که 
البته بدون چالش نبود و به صورت ویژه در بحث نقل و انتقال پول و سیستم بانکی تجار ایرانی را با مشکلاتی مواجه 

12کرد. با این حال سفر اخیر رئیس جمهور به این کشور در بسیاری از حوزه ها تسهیل کننده بود. 

بازبینی و تکمیل دهک بندی 
خانوارها با اطلاعات جدید

معاون رفاهی وزیر کار در گفت و گو با »ایران« خبر داد

وزارت صمت با حذف عوارض گمرکی 
صــادرات مــرغ، ممنوعیتــی کــه از 20 
اسفندماه برای صادرات این محصول 
غذایــی اعمــال کــرده بــود را لغــو کرد. 
افزایــش تولید مــرغ و جوجه ریزی طی 
ماه های اخیر در کنار پتانسیل صادراتی 
موانــع  تــا مجــدداً  باعــث شــد  کشــور 
صادراتــی بــا اولویــت تأمیــن امنیــت 

غذایی در داخل برداشته شوند. 

همزمان با آغاز اجرای طرح مردمی سازی و توزیع عادلانه 
یارانه هــا از 20 اردیبهشــت مــاه، خانوارهایــی کــه در ایــن 
دوره یارانــه دریافــت نکــرده یا پیــش از این یارانــه دریافت 
نمی کردند و با تغییر مبلغ یارانه نقدی خواهان تجدیدنظر 

در پرونده خود بودند، بعضاً به ثبت درخواســت های خود 
برای بازبینی در دهک بندی یا درخواست برقراری یارانه در 
ســامانه های معرفی شده از ســوی وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی و سازمان هدفمندی یارانه ها اقدام کردند. 

80 درصد حذف شدگان یارانه درخواست بازبینی دادند

کاهش فاصله طبقاتی با اصلاح ارز ترجیحی

 افزایش 2 برابری واردات روغن خام 
با ارز 4200 تومانی

 افزایش نقش دستگاه های 
 نظارتی  در ساماندهی 

بازار اجاره

»ایران« با تکیه بر تجربه های تاریخی، آثار پرداخت یارانه نقدی بر توزیع درآمد را بررسی کرد

کارشناسان می گویند اصلاح ارز ترجیحی یکی از بهترین اقدامات دولت سیزدهم است

 »ایران« از ابزارهای جدید کنترل قیمت اجاره بها 
گزارش می دهد

 معاون وزیــر نفت در امور بین الملل و بازرگانی 
خبر می دهد »ایران«  با  در گفت و گو 

 اتحاد ایران و روسیه 
برای صادرات حداکثری نفت

صفحات 8، 9 و 13 را بخوانید 
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دسترسی مردم به خدمات قضایی تسهیل می شود 
با اعلام آمادگی قوه قضائیه برای ارائه خدمات در پیام رسان های بومی

چندی پیش محمد کاظمی فرد رئیس مرکز آمار و فناوری 
اطلاعات قوه قضائیه در نشست هم اندیشی ارائه خدمات 
الکترونیک قضایــی از طریق پیام رســان های داخلی که با 
حضور مدیران عامل این پیام رســان ها برگزار شــد، گفت: 
»ایــن مرکز آمادگی دارد تا پایان ســال تعدادی از خدمات 
قضایــی مانند اطلاع رســانی پرونــده، درخواســت گواهی 
سوءپیشــینه، نوبت دهی قضایی و خدماتــی دیگر را علاوه 
بر دفاتــر خدمات الکترونیــک قضایی در پیام رســان های 
داخلی نیز ارائه دهد. وی افزود: این مرکز برای اســتفاده از 
پیام رسان های داخلی به منظور  ارائه خدمات الکترونیک 
قضایــی، آمادگــی دارد و تحقــق ایــن موضــوع منــوط بــه 
آمادگی فعالیت پیام رسان های داخلی  است. از سوی دیگر 
یکــی از نگرانی های دســتگاه های حاکمیتــی حفظ حریم 
شــخصی افراد است که باید پیام رسان های داخلی به این 
موضوع توجه کنند. کارشناسان شبکه های اجتماعی درباره 

این اقدام مثبت قوه قضائیه به »ایران« می گویند.

ë افزایش تجربه خوب کاربری
مهدی انجیدنی مدیرعامل پیام رسان گپ به »ایران« 
گفــت: در چنــد ســال اخیــر ســازمان ها و صنایع زیــادی با 
قابلیت هــای پیام رســان هــای بومی آشــنا شــده اند . این 
پلتفرمها  هم اکنون میزبان این سازمان ها و صنایع هستند 
و آنها نه تنها خدمات روابط عمومی و اطلاع رســانی های 
خــود را انجــام می دهند، بلکه خدمات پیشــرفته ای چون 

اتوماسیون ها را روی این بسترها ارائه می  کنند.
انجیدنــی اقدام قــوه قضائیــه در زمینه تنــوع دادن به 
درگاه های ارتباطی با مردم را ایده خوبی دانســت و افزود: 
هــم اکنــون قــوه قضائیــه از طریق وبســایت خــود و دفاتر 
خدمــات الکترونیکــی بــا مــردم در ارتباط اســت بنابراین 
اضافه شــدن پلتفرم پیام رسان های بومی تنوع دسترسی 
مردم به خدمات این قوه را افزایش داده و باعث بهبود در 

دسترسی مردم به خدمات قوه قضائیه می شود.
وی با اشــاره به اینکه ارائــه خدمات دولتی و حاکمیتی 
شــاید در جــذب و حفظ کاربر پیام رســان های بومی نقش 
مســتقیمی نداشــته باشــد، افــزود: امــا ایــن اتفــاق مهــم 
و مثبــت قــوه قضائیــه کارکــرد مهمــی بــرای 20 میلیــون 
کاربر در پیام رســان های بومــی دارد .دیگر کاربــران نیاز به 
نصب نرم افزارهــای مختلف ســازمان ها و نهادها ندارند 
و می تواننــد بــا اســتفاده از پیام رســان های بومــی همــان 
کارهــا را انجــام داده و تجربــه کاربــری خوبــی را ثبت کنند 
چون کاربران با پیام رســان های بومی نســبت به پرتال ها و 
وبسایت های سازمان ها و نهادها بهتر ارتباط برقرار می کنند 
و راحت تر هســتند بنابراین جذابیت استفاده از خدمات و 
پیام رســان های بومــی افزایــش می یابــد. این کارشــناس 
شــبکه های اجتماعــی در زمینــه فراهــم کــردن امنیــت و 
بحــث حریم خصوصی کاربران نیز اعتقاد دارد که امنیت 
سرویس هایی را که روی پلتفرم های پیام رسان های بومی 
ارائه می شــود خود ســازمان ها و نهادها با زیرساخت هایی 

که فراهم کرده اند، مهیا می کنند ولی با این حال بنا شــده 
خدماتی که قرار است از درگاه های پلتفرم های بومی ارائه 
شــود با رمزنگاری انتها به انتهای صددرصدی و با رعایت 

امنیت و حریم خصوصی انجام شود.
ارائــه خدمــات بهتــر در  ادامــه دربــاره  انجیدنــی در 
پلتفرم های پیام رســان های بومی نیز گفــت: در این زمینه 
به قوانین و شفافیت نیازمندیم که حاکمیت به چه شکلی 
می تواند از پلتفرم هایی مانند پیام رسان های بومی استفاده 
کنــد بــه هر حال کامــلاً واضح اســت که تولیــد و نگهداری 
اطلاعــات در پرتال هــا، هزینــه هنگفتــی را می طلبــد و از 
ســوی دیگر مشخص هم نیســت که آیا مردم از وجود این 
اطلاعــات مطلع هســتند یا خیــر و اســتفاده می کنند یا نه 
بنابرایــن اگر تمام ایــن اطلاعات به صورت تجمیع شــده 
روی پلتفرم های پیام رســان های بومی و غیر پیام رسان ها 
ارائه شــود، قوای سه گانه کشور نیاز ندارند درگیر این قبیل 
موارد شــده و هزینه هنگفتی را متحمل شوند و می توانند 
به جای هزینه کردن برای تولید و نگهداری پرتال های خود 
روی عمیق تر کــردن درگاه ها بر رویکرد دولت الکترونیک 

متمرکز شوند.

ë ایجاد مزیت رقابتی
ســهیل تقــوی کارشــناس شــبکه های اجتماعــی نیــز 
به »ایــران« گفــت: ارائه خدمــات الکترونیکــی و خدمات 
حاکمیتی روی پیام رسان های بومی سال هاست که یکی از 
مطالبه های شرکت های بومی داخلی بوده است. دقیقاً از 
زمانی که ایمیل های داخلی شــکل گرفت و با سازمان ها و 
نهادهای مختلفی مکاتبه شد تا خدمات را روی ایمیل ها 
دریافت کنند ولی این مکاتبه ها حتی با قوه قضائیه در آن 
زمان نیز به نتیجه نرسید تا از طریق این ایمیل ها به کاربران 
و مردم اطلاع رســانی کنند ولی با گذر زمان و ثابت شــدن 
قابلیت های پلتفرم های بومی، این مطالبه به صورت بسیار 
محدود عملیاتی شده است در حالی که جای کار بسیاری 

دارد.
تقوی افزود: امروزه اطلاع رسانی  از طریق پیامک یکی از 
ابتدایی ترین راه ها برای اطلاع رسانی است و کاملاً یکسویه 
و این درحالی است که پلتفرم های پیام رسان های بومی در 
کشور دوسویه عمل می کنند و می توانند اطلاعاتی را ارسال 
و دریافت کنند و این کارها به راحتی با اســتفاده از بازوها و 
روبات هایی که در پیام رســان های بومی وجــود دارد، قابل 

انجام و پیاده سازی است.

به گفته این کارشــناس شبکه های اجتماعی، کارهایی 
که باید کاربران سازمان ها و نهادهای دولتی در وبسایت ها 
و پرتال هــای آنهــا با پیچیدگــی و به دشــواری انجام دهند 
را می تــوان در پلتفرم های پیام رســان های بومی به راحتی 

انجام داده و تجربه کاربری خوب و بهتری را رقم بزنند.
وی در ادامــه گفت: این اقدام باعث می شــود که وقتی 
پیــام رد و بــدل می شــود و کاربر با یــک متصدی صحبت 
می کنــد، روبــات مانند متصــدی عمل کرده و به او پاســخ 
داده و تمــام اطلاعات را مرحله به مرحله دریافت کرده و 

با دقت و سهولت کار را انجام دهد.
 این کارشــناس فنــاوری اطلاعات ابراز امیــدواری کرد، 
کاری کــه قوه قضائیه بــرای آن اعلام آمادگی کرده اســت، 
فتــح بــاب خوبی باشــد تــا ســایر دســتگاه های دولتی نیز 

خدمات خود را روی سرویس های داخلی ارائه دهند.
تقوی گفــت: پیام رســان های بومی بیــش از اینکه نیاز 
به وام یا پول دادن مســتقیم یا روش های ســنتی حمایتی 
داشــته باشــند به بازار نیاز دارند. همان طــور که یک کالای 
تولیــد داخــل به بازار فــروش در کشــور نیاز دارد و از ســوی 
دیگــر باید جلــوی واردات محصولات خارجی مشــابه آن 
گرفته شود بنابراین این موضوع درباره خدمات فناوری نیز 
صــدق می کند و به بازار داخلی حمایت از نوع بازار ســازی 
نیــاز دارد کــه بزرگترین بازار این دســته از خدمــات هم در 

دست حاکمیت و دولت است.
وی افزود: همان طور که دولت نباید از کالاهای خارجی 
استفاده کند و در زمینه استفاده از خدمات فضای مجازی 
نیز قانون وجود دارد و قانون مصوب شــورای عالی فضای 
مجازی می گوید که دولتی ها نباید از پیام رسان های خارجی 
اســتفاده کنند ولی دســتگاه های اجرایی به جــای اینکه به 
ایــن قانون عمل کرده و از خدمات داخلی اســتفاده کنند، 
از همــان روش های ســنتی اســتفاده می کنند یــا روی وب 
ســایت ها فرم های ســخت و پیچیده قرار می دهند تا یک 

خدمت ساده را دریافت کنند.
این کارشــناس شــبکه های اجتماعی معتقد است که 
پیام رســان ها در زمینــه امنیت و قابلیت زیرســاختی خود 
امتحان پس داده اند به عنوان مثال برخی پیام رســان های 
بومــی خدمــات مالــی ارائه می دهنــد و در این حــوزه باید 
امنیت بالایی رعایت شــود و تاکنون مشکلی در این زمینه 
وجود نداشته بنابراین آنها می توانند در حوزه ارائه خدمات 

دولت الکترونیک نیز موفق عمل کنند.
به گفته تقوی، باید به شرکت های دانش بنیان و داخلی 
اعتمــاد کــرد چون اگــر اعتماد کننــد آنهــا می توانند تمام 
خدمات دریافت اطلاعات و اطلاع رســانی و مجوزها و هر 

چیزی که در بستر آنلاین قرار دارد را ارائه دهند.
وی در پایان گفت: برای ایجاد مزیت رقابتی بهتر است 
خدمات ارائه شده روی پیام رسان ها با خدماتی باشد که قوه 
قضائیه روی وب ســایت خود ارائه می دهد، یکسان نباشد 
چون اگر یکسان باشد دیگر مزیت رقابتی ندارد. اگر هم قرار 
است که در هر دو جا خدمات ارائه شود، بهتر است شرایط 
ویژه ای مانند رایگان بودن یا کاهش هزینه را اعمال کنند تا 

کاربر جذب دریافت خدمات از پیام رسان های بومی شود.

سوسن صادقی 
خبرنگار

سفارت پاکستان در ایران در واکنش به گزارش روزنامه ایران 
درخصــوص مشــکلات رانندگان ایرانــی بــرای ورود به این 
کشــور توضیحاتی به دفتر روزنامه ارســال کرده است که در 

ادامه می خوانید:
بدین وسیله درخصوص مقاله منتشره روزنامه محترم 
ایران مورخ ســوم خردادماه 1401 تحت عنوان »دست انداز 
عراق و پاکســتان بــرای کامیونــداران ایرانی« به اســتحضار 
می رســاند که در خبر فوق موضوع »عدم صــدور ویزا برای 
رانندگانی که قصد ورود به کشور پاکستان را دارند« برجسته 
شده است. همه حقایق در خبر فوق ذکر نشده است. در این 
راستا، مایلیم تا روزنامه محترم ایران نسبت به شفاف سازی 
موضــوع، توضیحاتــی دهند تــا هرگونه ســوء تفاهم بین دو 
کشور برادر )پاکستان و ایران( برطرف شود. حقایق به شرح 

زیر تقدیم حضور می گردد:
1- مــا همواره بــا وزارت امور خارجه جمهوری اســلامی 
ایران و ســایر مراجع ذیربط در تماس هســتیم تا ایشان را از 
مشــکلات خود که صرفاً جنبــه اداری و رویه ای دارد، مطلع 

نماییم.
2- سیســتم صــدور ویــزای پاکســتان در سراســر جهــان 
به صورت دیجیتالی شــده اســت. اما به دلیل روابط نزدیک 
و برادرانــه خود با ایران، معافیت ویژه ای برای کشــور ایران 
در نظر گرفته شده که سیستم ویزای دستی موازی با سامانه 

آنلاین نیز اجرا می شود.
3- از ژانویــه 2021، دســتورالعمل های مشــخصی برای 
تمامی نمایندگان پاکستان در خارج از کشور صادر شد تا به 
طور کامل و بدون هیچ اســتثنایی به سیســتم ویزای آنلاین 
روی آورنــد و از آن زمــان ارائــه برچســب های ویــزا )لیبــل( 
توسط وزارت کشور متوقف شــد، چرا که برای ویزای آنلاین 

دیگر نیازی به آن نیست.
4- به منظور رفع نگرانی های مقامات ترابری و رانندگان 
ایرانی، تمهیدات کوتاه مدتی برای تسهیل ورود رانندگان به 

پاکستان اندیشیده شده است.
5- بــه کلیــه مقامــات ذیربط ایــران اطلاع داده شــد که 
سیستم درخواست ویزای آنلاین تنها روش در آینده خواهد 

بود و صدور ویزا به صورت دستی نخواهد بود.
6- درخصــوص پرداخت هزینه ویزا نیز تمامی کارکنان 
سفارت و کنسولگری پاکستان، اقدام به راهنمایی متقاضیان 

ویزا در محل می کنند.
معهذا از آن مقام مسئول تقاضا داریم تا دستور فرمایند 
نســبت به نشر شفاف سازی در این خصوص در آن روزنامه 
محترم اقدام لازم مبذول فرموده تا هرگونه سوء تفاهم بین 

دو کشور برادر )پاکستان و ایران( رفع گردد.
پیشــاپیش از بذل توجه و همکاری شــما در ایجاد روابط 

خوب رسانه ای با ایران کمال تشکر و قدردانی را داریم.

سفارت پاکستان در ایران در پاسخ به گزارش روزنامه ایران اعلام کرد

تمهیدات اسلام آباد برای ورود رانندگان ایرانی
هفت مسیر سرمایه گذاری 

صندوق توسعه ملی
رئیس هیــأت عامــل صندوق توســعه 
ملــی، راه ســره و ناســره ایــن صنــدوق 
برای سرمایه گذاری را مشخص کرد. به 
گزارش صندوق توســعه ملــی، مهدی 
حســاب  در  توئیــت  دو  در  غضنفــری 
شــخصی خــود،  »هفــت ســین« زیــر را 
بــه عنــوان راه ســره صندوق اعــلام کرد 
کــه شــامل ســرمایه گذاری و مشــارکت 
تولیــدی،  حوزه هــای  در  صنــدوق 
ســرمایه گذاری و مشــارکت صندوق در 
ســرمایه گذاری  خدماتــی،  حوزه هــای 
داخلــی،  ســرمایه  بــازار  در  صنــدوق 
ســرمایه گذاری و مشــارکت در توســعه 
استارتاپ ها و محصولات دانش بنیان،  
ســرمایه گذاری و مشارکت در حوزه های 
زیربنایــی، ســرمایه گذاری در بازارهــای 
پولــی و مالــی بین المللــی و نهایتــاً بــه 
عنــوان ســین هفتــم، ســرمایه گذاری و 
مشارکت در سایر حوزه های پربازده و کم 
ریسک اقتصادی است. از نظر غضنفری 
رعایت این  نکات برای دستیابی به نرخ 
رشد بالا در زمان حال و اعتلا و سربلندی 

نسل های بعدی لازم است.

شانا
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